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 בכל דרכיך דעהו - 
שיחה אישית לפני גיוס לצבא*

הרב מרדכי שטרנברג זצ״ל

א. הגשמת מטרה גדולה

שאלה: אני עומד להתגייס בע"ה לתקופה ארוכה. המעבר מהישיבה לשירות הצבאי הוא שינוי 
משמעותי בסדר החיים שלי, ואני מרגיש שיהיו לכך השלכות רבות. מה המחשבה שצריכה 
ללוות אותי בתקופה זו? כיצד להכין את עצמי מבחינה נפשית ואמונית לשירות בצבא, וכיצד 

לעמוד בניסיונות שהוא מְזַמן?

לחיי  הראויה  הגישה  מהי  לברר  יש  הצבאי,  לשירות  הנכונה  בגישה  שנעסוק  לפני  תשובה: 
המעשה באופן כללי. שאלה זו צריכה להישאל על ידי כל אדם, בין אם הוא למד בישיבה ויוצא 

בשלב מסוים אל חיי המעשה, ובין אם הוא לא למד בישיבה מעולם. 

אמנם יש ייחודיות מסוימת בהתמודדות שֶׁמְּזַמֵּן השירות הצבאי, אך הגישה היסודית זהה בכל 
תחומי העיסוק בעולם המעשה, בין בשירות בצבא ובין בעיסוק במקצועות שונים.

הכוללת שלמענה  המטרה  מהי  לדעת  עלינו  בישיבה,  לומדים  בתקופה שבה  וגם  חיינו,  כל 
אנו פועלים, ומהי המגמה שאותה אנו הולכים לשרת. עלינו לברר ולהזכיר לעצמנו כל הזמן 
מהו הרעיון שאנו חלק ממנו, ושאותו אנו באים להגשים בפועל בחיינו. מבחינה זו, אין הבדל 
בין בחור הלומד בהתמדה בבית המדרש לבין חייל המגויס לתקופה ארוכה - שניהם צריכים 

לברר ולקבוע מהי מגמת היסוד של חייהם, ולפעול על פיה.

השאלה  העיסוק בלימוד תורה בישיבה שונה מאוד מהעיסוק בתחומי המעשה השונים, אך 
העיקרית שכל אחד צריך לשאול את עצמו בכל תחום שבו הוא עוסק היא - מהי הנשמה? 

מהי המהות הפנימית שלו? מהו התוכן שמניע אותו, והרוח הגדולה שלמענה הוא חי ופועל? 

מבחינה מסוימת, השוני בין תלמיד בישיבה לבין חייל או רופא אינו הבדל בנשמה ובמגמה, 
כיוון שהרעיון הכללי של עבודת ד' משותף לשניהם באותה מידה. ההבדל ביניהם הוא רק 

בגוף ובנפש, בהוצאה לפועל של אותה המגמה. 

היכולת  בו.  להתמקד  העיקרי שעלינו  היסוד  היא  האדם,  חיי  של  הראשית  המטרה  קביעת 
להעמיד את הרעיון הכללי מול עינינו בכל עת, לזוכרו ולפעול על פיו תמיד, היא מבחן לא 

פשוט, ועלינו לעמוד בו.

*   מתוך החוברת ׳מחיל אל חיל׳ בהוצאת בית המדרש בגבעת שמואל. השיחה ניתנה לאברך שעמד לפני גיוס למודיעין לתקופה של שנה 
ושמונה חודשים.
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כל חייו, אדם צריך להמשיך את אותה השאיפה הגדולה, את הרוח הגדולה ואת המטרה של 
עבודת ד' שנבנות בישיבה ו'לא לצאת מהישיבה'. עליו 'לא לצאת מהנשמה', לא להזניח אותה 
ואת הרעיון הגדול של עבודת ד', ולא לעזוב את הרגשת האחריות הגדולה על הגשמת רעיון 
זה. לא נכון לחשוב, בגלוי או בסמוי - 'בתקופת לימודיי בישיבה התמסרתי למען רעיון מסוים. 
אבל כעת אני הולך "לחיות את החיים", ואני מוכרח להתמסר לדברים אחרים, "להנמיך" את 
הרוח הגדולה שלי ולהוריד את רמת הערכיות שלי'. אדרבה, יש לגשת לכל החיים מתוך רוח 

גדולה, ולממש דרכם את המטרה הגדולה שלנו.

שאלה: בעצם הרב אומר שגם כאשר אני עובד עבודה של חול - אני עובד את ד'?

תשובה: אכן כן. זוהי המטרה - להיות אדם העובד את ד' בכל רגע ורגע. כל אדם, גם הלומד 
בישיבה, גם המשרת בצבא וגם העמל לפרנסתו, צריך להיות מלא אידיאלים עשרים וארבע 
שעות ביממה. המבחן האמיתי של כל אחד ואחד מאתנו הוא עד כמה הוא 'חי את נשמתו' כל 
הזמן בלי הפסק. אדם 'החי את נשמתו' אינו אדם פָּרוּש ומנותק מכל מערכות החיים, אלא 
אדם שהמניע שלו בכל חייו הוא נשמתו; גם כשהוא הולך לעבודת החול שלו לשמונה שעות 

ביום.

המטרה של הלימוד והבניין הרוחני של האישיות בישיבה היא, להביא למדרגה של דבקות 
מוביל את האדם לדבקות  לימוד התורה  ימינו".  ואורך  חיינו  "כי הם   - ד' בכל החיים  ברצון 
בקדוש ברוך הוא ולדבקות במטרה העליונה של עשיית רצונו, שהופכות להיות ה'מנוע' לכל 

החיים שלו. 

השאיפה לכך שהתורה ועשיית רצון ד' יהיו עצם החיים אינה מיועדת רק למי שרוצה להיות 
רב או מרביץ תורה. וכי אדם שהוא סנדלר או נפח אינו צריך לשאוף לכך? כל אדם מישראל 
צריך להיות מלא מהשאיפה האידיאלית של "כי הם חיינו ואורך ימינו", ומתוך שאיפה זו לפעול 

את פעולותיו. 

שאיפה עליונה זו היא שבונה בנו אכפתיות, רצינות וערכיות, והיא המניעה את פלוני להיות 
חקלאי, ואת אלמוני להיות סנדלר. את כולנו צריכה להניע השאיפה הזו, כל אחד לפי מדרגתו. 
גם תלמיד חכם עצום וגם אדם פשוט, כל אחד ואחד פועל במסירות לפי מידת השאיפה הזו 

שנבנתה בו.

כאשר האדם חי מתוך מטרה כללית, כל מעשה פרטי מקבל ערך עצמי מצד המטרה הכללית 
ולא רק כדי  שלו. לכן, עלינו לפעול את כל פעולותינו מצד ערכן העצמי, מתוך אידיאליזם, 
'לצאת ידי חובה'. לדוגמה, בצבא, גם לעבודות משרד הנראות שוליות בחשיבותן יש נחיצות 
רבה, וכל אחד העובד שם צריך לדעת שהוא משרת בתפקיד שיש לו משמעות גדולה. הכרת 
החשיבות של כל מעשה צריכה להיות 'בוערת' בנשמה כל הזמן, ועל ידי כך נמצא שאדם 

עובד את ד' באמת בכל רגע. 

עם זאת, יש לדעת שעל אף הדבקות בחיי הנשמה וברוח הגדולה של בית המדרש, הנמשכת 
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ללא הפסק, ודאי שעלולה להיות ירידה מבחינה רוחנית כאשר יוצאים אל חיי המעשה. באופן 
שכאשר  וודאי  נשמתו,  חיי  על  אותו  ומעמידה  האדם  את  מרוממת  בישיבה  השהות  טבעי, 
של  במתח  כלשהו  שינוי  יהיה  שלא  ייתכן  לא  וכמעט  חסרה,  זו  רוממות  מהישיבה  יוצאים 
עבודת ד', בלימוד תורה ובתפילה. לכן יש להשתדל עוד יותר לשמור על הרוח ועל הרוממות 

שמתמלאים בהם בישיבה, ולהמשיך להתמלא מהם גם בשאר דרכי החיים. 

בשירות הצבאי, סדר היום שונה מזה שהתרגלת אליו עד היום. אורח החיים שלך משתנה, 
ולכן אתה נדרש להתמודדות עם מצבי ירידה שונים. אבל הבסיס הפנימי של הקישור הקבוע 
לחיי הרוח ולמגמה הכללית של חיינו, אינו צריך להשתנות כלל. המטרה הכללית שלך, שהיא 
עבודת ד', אינה צריכה להשתנות עם שינוי תחום העיסוק שלך, וזהו אכן מבחן שלא פשוט 

לעמוד בו.

בשירות עורפי שאתה יוצא אליו, יש עניין נוסף שעלול להחליש את הקישור אל הרוח והמטרה 
השליחות  את  להרגיש  יותר  קל  שבו  קרבי,  שירות  לעומת  המדרש.  בבית  שנבנו  הגדולה 
הערכית שבכך ואת המצווה הגדולה שהוא מקיים במעשיו, בשירות עורפי קשה יותר לחוש 
אזרחי,  במשרד  לעבודה  רבות  מבחינות  דומה  שהוא  כיוון  הגדולה,  והמצווה  השליחות  את 
אף על פי שכמובן שירות זה שייך לאותה המצווה, כפי שהזכרנו קודם. בשירות העורפי יש 
מן השגרתיות והאפרוריות, וצורת העבודה בו דומה לצורת העבודה של אזרח, הקם בבוקר, 
הולך לעבודתו וחוזר לביתו בערב. ובמציאות חיים שגרתית כזו, הרוח עלולה לרדת, והקשר 
אל המטרה הכללית של עבודת ד' עלול להיחלש. יש להיות מודעים לכך, ולפעול לרומם את 

הרוח על ידי התבוננות בערך המעשים שעושים ועל ידי קביעות עיתים לתורה.

ב. קביעות עיתים לתורה

עבודה גדולה של כל אחד מאתנו, גם בתוך בית המדרש, היא לקבוע זמנים קבועים ללימוד. 
ולכן גם בצבא צריך לקבוע זמן ללימוד תורה בקביעות וברצינות, לפי הזמן והיכולת שיהיו לך. 
אמנם אין זה בבחינת 'ייהרג ואל יעבור', ואם עבודת הצבא אינה מאפשרת בשום אופן ללמוד 
זמן מה, יש לקבל זאת. אבל בהחלט יש צורך לקבוע זמן קבוע ויציב ללימוד. לא נכון לומר: 
'בשנה ושמונת החודשים הקרובים איני לומד, ובע"ה בעוד שנתיים אחזור ללמוד'. זוהי אמירה 

שגויה לחלוטין.

עם זאת, ברור שהדרישות הלימודיות שלך מעצמך אינן צריכות להיות כפי שהיו בזמן לימודך 
בישיבה. כעת פחות זמן עומד לרשותך, ויש לך גם אישה וילדים שצריך לדאוג להם ולטפל 
בהם. ולכן אין צורך להיות אכזרי עם עצמך, או עם אשתך וילדיך, חלילה, ולקבוע זמן לא סביר 

ללימוד. 

מעצמנו  לצפות  אין  בישיבה.  הלימוד  מתקופת  שונה  תקופה  היא  בצבא  השירות  תקופת 
לעמוד  נוכל  ולא  איכות,  ובאותה  כמות  באותה  כן,  לפני  שלמדנו  כפי  בה  ללמוד  להמשיך 
בהספק ובהעמקה שהיינו רגילים בהם. הלימוד בצבא הוא בקצב אחר, ואינך צריך לייסר את 
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עצמך במחשבה שאינך לומד מספיק. העניין העיקרי בלימוד בתקופה זו הוא 'הזנת' הנשמה, 
שהיא תחיה בך ותמשיך להוביל אותך בכל מקום ובכל עת.

ובקשר אל  והאידיאליות  על רמת הערכיות  קושי בשמירה  רק המציאות בצבא מזמנת  לא 
עבודת ד', אלא כאמור בכל יציאה לחיי המעשה עלולה להיות ירידה רוחנית מסוימת. לכן, 
מאוד לפתח את הצד הנשמתי, לקבוע זמן ללימוד תורה, ולהשקיע בתפילה ובענייני  חשוב 
את  להחזיק  בכוחו  יש  רוחני,  לעיסוק  המוקדש  זמן  מעט  אפילו  לפעמים  בכלל.  ד'  עבודת 

המרובה, שהוא יום שלם של עבודה מאומצת בעולם המעשה.

ג. קשר לישיבה

את הקישור הנפשי למטרה הגדולה של חיינו צריך להזין על ידי לימוד תורה ועל ידי קשר 
עם תלמידי חכמים. חשוב מאוד למצוא את הדרכים לשמור על הקשר עם הישיבה. כל מי 
שעוזב את הישיבה, באופן חלקי או מלא, צריך להישאר עם קשר חי אליה. קשר חי משמעותו 
הימצאות באותה תודעה של מטרת החיים, והימצאות ממשית בישיבה, במידת האפשר. אם 
תוכל להגיע כל ערב ללימוד בישיבה, תהיה לכך משמעות גדולה לכל תקופת השירות. קשר 
דרך קלטות או דיסקים עם שיעורים וכדומה יש בו ערך כלשהו, אם אין אפשרות אחרת, אך 

לכתחילה צריך שיהיה קשר חי לישיבה.

כאשר נמצאים בישיבה, הכוח המניע כל אחד ואחד מאתנו אינו הכוח שלו בלבד, אלא גם 
הכוח של החבורה כולה. כוחה של החבורה הוא 'מנוע' עצום ואדיר שכל אחד מאתנו ניזון 
ממנו - "אינו דומה אחד העוסק בתורה למאה העוסקים בתורה" )ע"פ מדרש חז"ל בתורת 
מהאווירה  מאוד  ומושפעים  לרבנים  קשר  יש  בישיבה  הלימוד  בזמן  ח(.   כ"ו,  ויקרא  כהנים, 
הכללית בה, לכן הקשר לישיבה הוא כוח עצום שכל אחד מאתנו זקוק לו. כאשר מתנתקים 
מהישיבה ונשארים עם הכוח הפרטי בלבד, לפעמים נעשים פתאום מודעים לכך שהוא אינו 
ורב כל כך, וקשה לנו להתמודד במצבים מסוימים. לכן קשר חי ומתמיד לישיבה גם  גדול 
באפשרות  תלויה  היא  גם  הקשר  שמירת  כמובן,  מאוד.  רב  כוחו  בצבא,  השירות  בתקופת 

וביכולת המעשית. 

 

ד. לימוד תורה לשמה

שאלה: מהדברים של הרב אפשר להבין שהלימוד והקשר לישיבה הם רק אמצעי כדי להחיות 
את הנשמה שבנו ולהיות מוּנָעִים מן הרעיונות הגדולים והשאיפות הרוממות. אך הרב מדגיש 
בדרך כלל את חשיבות הלימוד מצד עצמו, ולא רק בתור 'הכנה לחיים'. האם הלימוד בתקופת 

הצבא הוא רק אמצעי?

תשובה: ודאי שלימוד תורה הוא הרבה יותר מ'הצלת נפש' במובן הרוחני. ההבנה שהתורה היא 
עצם החיים, ואנו לומדים אותה לשמה - "כי הם חיינו ואורך ימינו" - היא אמת שאינה משתנה. 
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זוהי גישה שנבנית כשבאים לישיבה, ממשיכה במשך שנות הלימוד, והולכת ונבנית עוד ועוד 
בעזרת ד' במשך מאה ועשרים שנה. אכן, קביעות לימוד התורה בצבא אינה באה כדי לשרת 
ומהותם  החיים  היא מטרת  התורה  בעצמה.  היא המטרה  אלא  לתורה,  מחוץ  אחרת  מטרה 
הפנימית, והשאיפה לשקוד על התורה היא ערך עצמי אמיתי, והיא היא הרצון להמשיך לחיות 

חיי נשמה, חיי דבקות בד' ובתורתו.

ה. תלמוד מביא לידי מעשה

שאלה: האם יש הבדל בין הזמן שבו אני לומד לבין הזמן שבו אני עובד או ממלא משימות 
בצבא? מה ערכו של כל אחד מן הזמנים?

תשובה: היחס בין זמן הלימוד לזמן העבודה הוא כיחס הנשמה והגוף. הנשמה אינה תלויה 
בגוף. בזמן לימוד תורה, תשומת הלב של האדם נתונה לצמיחה ולהתפתחות החופשית של 
הנשמה. בזמן זה האדם אינו עסוק בהשפעת הנשמה על הגוף ועל חיי המעשה שלו, אלא 
בפיתוח ובפריחה של חייו הרוחניים, בחופשיות ובשחרור מכל ענייני המציאות. כל אחד ואחד 
מאתנו נדרש לשעות כאלו, בהן הוא חי 'חיי נשמה' בלי להקדיש תשומת לב לעולם שסביבו. 

אכן, הנשמה אינה מנותקת מהגוף. תפקידה להחיות אותו, להניעו ולכוונו. אך בכוחה להחיות 
אותו דווקא מפני שהיא נבדלת ומרוממת ממנו. הלימוד אינו מנותק מן המעשה, אך על מנת 
שהלימוד יניע את המעשה יש צורך בהתרכזות בלימוד ובבניין המציאות הפנימית כשלעצמה. 
בזמן הלימוד יש התנתקות מעולם המעשה ומחיי החומר, ורק לאחר מכן 'יורדים' אל עולם 

המעשה ואל העיסוק בחיי החומר, מתוך מגמת הנשמה להעלותם ולהחיותם. 

נאמר במסכת קידושין )מ ע"ב(: "תלמוד גדול או מעשה גדול? נענה רבי טרפון ואמר מעשה 
גדול. נענה רבי עקיבא ואמר תלמוד גדול. נענו כולם ואמרו תלמוד גדול, שהתלמוד מביא לידי 
מעשה". המהר"ל )דרוש על המצוות עמ' נב, וע"ע נתיב התורה עמ' ח, ועמ' כה( מקשה שיש 
במאמר זה לכאורה סתירה פנימית - אם כל הסיבה שהתלמוד גדול היא משום שהוא מביא 

למעשה, נמצא שהמעשה גדול, כי התלמוד הוא רק אמצעי אליו.

הוא  מעשה", שהתלמוד  לידי  מביא  "תלמוד  חז"ל  דברי  של  פירושם  שאין  מבאר  המהר"ל 
אמצעי לדעת כיצד עושים את המעשה, אלא שגודלו של התלמוד בכך שהוא הופך אותנו 
להיות עושים. לימוד התורה ממלא את האדם בתוכן עליון של קרבת אלוקים, קדושה, יושר 
ואמת. מתוך כך הוא מתמלא ברצון לפעול פעולות חיוביות, והרצון הזה הולך ויוצא אל הפועל 
דרך כל המעשים. עיקר ערכו של הלימוד הוא בקרבת האלוקים הממלאת את האדם בלומדו 
לידי  להביא  נמצא שהיכולת של התלמוד  במעשים.  ביטוי  לידי  זו שבאה  והיא  התורה,  את 
מעשה היא מעלה עצמית ואיננה אמצעי בלבד, והיא קובעת את ערכו הרם מערך המעשה. 

לכן לא אמרו חז"ל: 'תלמוד מלמד איך עושים', אלא "תלמוד מביא לידי מעשה".

שלנו  הדבקות  הוא  אישיותנו.  את  הממלא  והתוכן  שלנו  הפנימית  המציאות  הוא  התלמוד 
אותנו.  הרוחניים שמגדלים  והעמל  ידי השקידה  על  נקנה  והוא  שלנו,  הנשמה  וחיי  בקב"ה, 
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מוּנָעִים לעשות מעשים שיוציאו  אנו  וההתגדלות הפנימית,  מכוח ההתמלאות בחיי הנשמה 
אותן לפועל בחיים. 

'התלמוד  את  בחיים  ומבטאים  הנשמה,  את  לפועל  מוציאים  בכך שהם  הוא  ערך המעשים 
הגדול' הממלא את האישיות. מתוך בניין המציאות הפנימית, האדם מתמלא בכוחות אדירים 

לפעול ולהחיות את הגוף ואת חיי המעשה.

הנשמה איננה אמצעי שבא לשרת את חייו הגופניים של האדם, חלילה. אדם צריך ללמוד 
תורה לשמה, דהיינו כדי לחיות חיי נשמה. השקידה על התורה יכולה להיות דקה ביום או שעה 
ביום, כל אחד כפי יכולתו, והיא תהיה 'מועט המחזיק את המרובה' בתנאי שלא ניגשים אל 

המועט במטרה לשרת את המרובה, אלא מבינים שערכו רם בפני עצמו.

 

הקדוש ברוך הוא ברא אותנו בעולם הזה, וחלק מתפקידנו הוא לסדר את חיי המעשה. אנו 
עמלים להתמלא באמת, בשאיפות וברעיונות גדולים, כדי להגיע לדבקות בקב"ה ובתורתו, 
ולפתור את הבעיות הדורשות פתרון. רק  ניגשים גם לסדר את חיי המעשה  ומתוך כך אנו 
כאשר אדם מתמלא באמת הגדולה, הוא יודע כיצד להתמודד עם כל בעיות החיים, ועם כל 
מציאות הדורשת פתרון. דווקא מתוך תלמוד לשמו, תלמוד שמטרתו להידבק בד' ובתורתו, 

באים לידי מעשה ומתמודדים נכונה עם כל שאלות החיים המורכבות.

בזמן הגלות, מבחינה מסוימת הנשמה והתלמוד היו מנועים מלבוא לידי מעשה, משום שכל 
המציאות המעשית לא הייתה מוטלת עלינו, והגויים סידרו אותה. בגלות היינו מסוגלים לפעול 
רק פעולות רוחניות, ויכולתנו לפעול ולתקן את עולם החומר הייתה מוגבלת. אבל עם ישראל 
לא בא לעולם בשביל חיי הגלות, אלא בשביל שהנשמה תמלא את כל הגוף, והתלמוד יביא 

לכל המעשים. 

'תלמוד  וצבא ההגנה לישראל הם בחינה של  חזרתנו לארץ ישראל והקמת מדינת ישראל 
גדול שמביא לידי מעשה'. כלומר, הגיע הזמן שבו עם ישראל נקרא לתקן עולם במלכות ש-די. 
הגיע הזמן שבו התלמוד צריך להופיע ולהיות הרבה יותר גדול, כזה שמחיה את כל המציאות. 

הנשמה צריכה להתגלות בגודלה, ולהחיות את הגוף.

טעות גדולה היא לראות במעשה ערך עצמי ללא תלמוד גדול הקודם לו. התפקיד שלנו הוא 
לפתח את 'התלמוד הגדול' המביא לידי מעשה, ולהוסיף בגילוי הנשמה האדירה המניעה את 
כל המעשים. הנשמה צריכה להיות גדולה ומאירה יותר, כי מוטלת עליה אחריות לבוא לידי 
מעשה ולהביא אל התכלית של 'תיקון עולם במלכות ש-די'. עיקר העבודה שלנו היא להיות 
וזה  האמיתית,  שליחותנו  זוהי  המעשית.  במציאות  הפועל  אל  אותה  ולהוציא  נשמה,  מלאי 
עיקר העבודה שלנו בצבא, בחקלאות, בחינוך ובכל האפיקים שמדינת ישראל עוסקת בהם 

ומפתחת אותם.
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ו.השפעה חברתית על רמת הערכיות

והאחריות של  להיזהר שלא לשנות את רמת הערכיות, הרצינות  יש  לחיי המעשה  ביציאה 
נורמות  בה  שיש  חדשה  לחברה  המגיע  אידיאליסט  אדם  לעיתים  החברה.  מפאת  האדם, 
התנהגות שונות משלו, עלול לשנות את אורח חייו ולהפסיק להיות ערכי ואחראי כפי שהיה 
קודם לכן, כדי להתערות בה. בעיה זו עלולה להיות במקומות שונים שבהם הסגנון, האופי 
והלך הרוח של האנשים הוא של חוסר רצינות. לפעמים בחורי ישיבה המגיעים לצבא פוגשים 
חיילים שיחסם לשירות הצבאי נמוך ממה שראוי להיות. אך יש לדעת שאין זה צריך להשפיע 
על הרוממות והערכיות שלהם עצמם. מותר להם בהחלט להיות הרבה יותר רציניים מכולם. 

רצינות איננה עצבות, אלא היא נובעת מערכיות ואידיאליסטיות. 

יש  אינך בא לשרת בצבא מתוך מניעים חוּלִיִים, אלא מתוך המניע שספגת בבית המדרש. 
סביבך אנשים שהתגייסו מתוך מניעים אחרים, כמו השאיפה למימוש כישרונותיהם, או הרצון 
נכון  לא  בהחלט  אבל  שונים,  בעניינים  מאוד  הרבה  מהם  ללמוד  ואפשר  וכדומה,  להצליח 
לחקות את יחסם לשירות ולחשוב שבגללם עלינו להנמיך את שאיפותינו. אל לו לאדם לעזוב 
את שאיפותיו הגדולות שספג בישיבה ואת יחסו הערכי לשירות בצבא, בגלל שאינם מתאימים 

לשאיפות וליחס של החברה סביבו לשירות.

כאשר פוגשים אנשים עם מניעים קטנים ולא אידיאליים, מותר להיות ביקורתיים. אין הכוונה 
ולהכרה  פנימית,  עמדה  לנקיטת  היא  הכוונה  אלא  אותם,  ולהוכיח  ביקורת  להשמיע  שיש 
שהשירות  היא  השלמה  המציאות  ולהשלימה.  לשפרה  ויש  שלמה,  מציאות  אינה  שזו  בכך 
הצבאי נעשה מתוך מניע נשמתי, מניע של תורה ועבודת ד'. המניע של עשיית רצון ד' הוא 
שצריך להיות המניע שלנו, ומתוכו נובעת המסירות לעבודה. מי שמגיע לשירות מתוך שאיפה 
אידיאלית גדולה והכרה בערך הגדול של הצבא יהיה חייל טוב יותר, הוא יעשה את מלאכתו 
יותר  ובדרך כלל גם ההצלחה שלו תהיה גדולה  יותר,  ורצינות רבה  מתוך הרגשת אחריות 

בעזרת ד'.

השליחות הגדולה ביותר של אדם שבא מהישיבה לצבא היא להביא את ה'מנוע' של עשיית 
ד'  רצון  לכולם שעשיית  ולהודיע  ובהסברה,  בפרסום  לעסוק  צריך  אינו  הוא  לצבא.  ד'  רצון 
ולעשות את עבודתו מתוך הכרה  והתורה הם שמניעים אותו. הוא פשוט צריך להיות כזה, 
בערכה האידיאלי, ומתוך הרגשת אחריות עמוקה ורצינות רבה יותר; וזה עצמו יניע גם את 

האחרים. 

גדול,  מניע  מתוך  ומסירות  בנכונות  הבא  יחיד  של  קרבית, ההשפעה  שביחידה  להיות  יכול 
בו  שיש  אחד  חייל  קרבית,  ביחידה  פעמים  הרבה  אחרת.  במערכת  מהשפעתו  יותר  רבה 
רצינות ונכונות עמוקה, גם אם הוא אינו המפקד, יכול להניע את כל הקבוצה וליצור התלהבות 
נמצא האחד שרץ  לא  ואם  רצים,  כולם   - רץ קדימה  ומסירות למשימה. לפעמים כשאחד 
קדימה, כולם מהססים וחוששים, ומתגברים על חששם בקושי. לעומת זאת, כאשר משרתים 

בתוך משרד, ההשפעה המעשית של היחיד הבא בנכונות ומסירות, פחות באה לידי ביטוי. 
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אין שום ספק שמי שבא מתוך דחיפה אידיאלית לצבא, בין בשירות קרבי ובין בשירות עורפי, 
וגם מצד האווירה  גם מצד העבודה שלו עצמו,  גדולה  גדולה מאוד. תרומתו  תורם תרומה 
שלא  והאכפתיות  הרצינות  האחריות,  המסירות,  האחרים.  על  שלו  וההשפעה  יוצר,  שהוא 
לזלזל במשימה בשום צורה שהיא - נדרשות בכל תפקיד בצבא, ואת המסירות והאחריות 

הללו צריך להביא לשם מהישיבה, מן הרוח הגדולה והשאיפה האידיאלית שנבנתה בה. 

פעמים רבות ההשפעה הרוחנית של חייל אחד המלא בשאיפה אידיאלית ניכרת בכל הסובבים 
אותו לא רק בתקופת היותם בצבא, אלא גם לאחר מכן במשך כל החיים. בצבא יש לאנשים 
הזדמנות לפגוש חברים ערכיים, שכמותם לא פגשו לפני כן, וייתכן שגם לא יפגשו אחר כך. 
הם פוגשים אנשים שפועלים מתוך יראת שמיים, אחריות ורצינות, ובשבילם זהו חידוש חשוב 
איכותיים,  אנשים  בצבא  יש  ב"ה  השירות.  לאחר תקופת  גם  עליהם  לו השפעה  ויש  מאוד, 
המוכנים למסור את נפשם בכל מיני מצבים, אבל שירות צבאי וגבורה לאומית מתוך יראת 

שמיים - זו מדרגה אחרת של מסירות ורצינות.

ז. צניעות בצבא ובמקומות עבודה

עורפי  בשירות  יחד?  ונשים  גברים  עובדים  שבהם  מעורבים  במקומות  לנהוג  איך  שאלה: 
ההתמודדות בנושאים אלו אינה פשוטה, בלשון המעטה.

גדולה  טעות  אופן.  בכל  עליה  לשמור  ויש  מאוד.  חשובה  מנשים  המרחק  שמירת  תשובה: 
לחשוב שמפני הרצון 'להתערב עם הבריות' יש לנהוג בקִרבה וליצור חלילה מפגש מכוון עם 
זו שאתה הולך אליה, הניסיון של שמירת המרחק בין המינים  נשים וכדומה. במסגרת כמו 
קשה יותר, כי העבודה נעשית במידה רבה בשותפות בין גברים לנשים, ולכן צריך לשים סייגים 

גדולים. 

כמובן, הציווי "ואהבת לרעך כמוך" כולל גם את בנות ישראל ולא רק בנים, והיחס שלנו לכל 
אחד ואחת צריך לנבוע מכך. צריך להיות לנו מבט של עין טובה ואכפתיות בסיסית כלפי כל 

בת בישראל. אבל מעבר לזה, עלינו לשמור מרחק ולא ליצור שום קשר, בשום פנים ואופן.

הרצון  יחד,  שנמצאים  ככל  אך  חיובי.  ודאי  כשלעצמו  הוא  ישראל  בת  של  בטובתה  הרצון 
ואכן פשוט  ואינם במקומם.  נכונים  בטובתה עלול להיות מתורגם לביטויים מעשיים שאינם 
יותר לרצות בטובתה של בת ישראל כאשר לא נפגשים אִתה יום יום, ואין לכך ביטוי מעשי. 
אף על פי שעליך לרצות בטובתה של הבת, היא אינה צריכה לתפוס מקום בחייך בשום פנים 

ואופן. הגבולות בנושא זה צריכים להיות ברורים, אף על פי שלא קל לעמוד עליהם.

העובדה שאתה רוצה בטובתה תוכל אולי לבוא לידי ביטוי בכך שאם תיקח כוס קפה, תביא 
גם לה; אבל ייתכן שלא כדאי שתעשה זאת. זה תלוי מאוד בשאלה איך פעולה כזו מתפרשת 
ואין זה ביטוי של הרצון בטובתה. גם בתוך  יחד,  אצלה. בלי שום ספק אסור ללכת לבלות 
המשרד יש לשמור על מרחק מרבי. וכי מפני שבין כה וכה נפגשים במשרד מותר להתרועע 
יחד?! חס וחלילה! צריך לשמור על מרחק גם בעבודה המשותפת בתוך המשרד וגם מחוצה 
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לו, וזה חשוב מאוד מאוד מצד הדין.

כמובן, יש לנהוג בנימוס, לברך לשלום וכדומה )לדעתי, איסור שאילה בשלום אשה אינו נסוב 
על אמירת שלום סתמית שלנו היום, שנחשבת בגדר הנהגת נימוס בלבד(. אך לא נכון לנהוג 

בפתיחות או לקשור קשרים חברתיים עם נשים בצבא.

איננו מזדהים עם דרך חיים של ערבוב בין המינים, ואנו משדרים זאת על ידי ההתנהגות שלנו, 
ומבטאים את הסתייגותנו ממנה. לכן גם לא נשתף פעולה בשיחה עם החברים בצבא על 
נושאים שיש בהם חוסר צניעות. צריך להיות ברור שאיננו אנשי שיחה לנושאים האלה, ואיננו 

מנבלים את הפה וכדומה, חלילה. 

נטעה  לפעמים  מדי. אם  גדול  מריחוק  יותר מאשר  להיזהר מקרבה שאינה במקומה  עלינו 
בריחוק גדול מדי, לא יהיה זה כל כך נורא, ומוטב לטעות בכיוון הזה, מאשר לטעות בקִרבה 
רבה מדי לנשים. עיקרון זה אפשר ללמוד מדברי הרב קוק זצ"ל במידות ראיה )ערך 'צניעות'( 
אודות איסור שאילת שלום לאישה, שם מבאר הרב שעקרונית היה ראוי להגיד שלום לכל 
אדם, בין איש ובין אישה, אך בגלל ערכה וחשיבותה העצומה של הצניעות אנו מוותרים על כך 

בצדק, אף על פי שעל ידי כך פוגמים מעט ביחסי החברה. 

וההתנהגות  החולשות  אינו  בצבא  אחרים  חיילים  לבין  בינינו  שהמשותף  לזכור  יש  בכלל, 
כלפי  הסתייגות  של  נפשית  עמדה  לנקוט  צריכים  החיוביים.  הדברים  אלא  המקולקלת, 
וליצור את ההכרה שאנו  וכלפי כל החולשות שפוגשים בהן,  המציאות של חברה מעורבת 
מעוניינים לבנות את החיים אחרת. איננו מעוניינים לחיות חיים חילוניים, ולכן עלינו להתרחק 
מדיבורים שמנמיכים את הרוח, לשמור על מרחק בין המינים וכדומה. איננו שומרים מרחק 
מפני שיש בינינו לבין אחינו זרות וניכור, אלא אנו שומרים מרחק מאורח החיים החילוני. זו 

עמדה נכונה של שמירה עצמית, ויש בה גם מסר נכון מאוד כלפי הסובבים.

ואינך  ובעולמך,  בחייך  מקום  לתפוס  צריכות  אינן  בצבא  עימן  עובד  שאתה  נשים  לסיכום: 
ישראל שאתה  'אחיותיך', בנות  הן  ליצור עימן שום קשר מעבר לצורך הצבאי. אמנם  צריך 
רוצה בטובתן, ועליך לנהוג עימן בנימוס ובכבוד; אבל בפועל אין לך שום קשר עימן. אכן זו 

התמודדות, ויש לעמוד בה בגבורה, גם כאשר היא אינה פשוטה.

שאלה: האם תחושת השליחות וההגעה לשירות מתוך מניע של קודש יכולות להועיל לאדם 
גם בהתמודדויות האלה?

תשובה: אכן כך. ככל שיש לאדם יותר סיפוק, שמחה ותענוג בחיים הרוחניים, הנשמתיים, כך 
הוא גם שמור יותר מנפילות בענייני צניעות. השמחה בחיים הרוחניים מובילה ממילא ליראת 
כך  יותר בשמחה בחיים הרוחניים,  בנושאים חשובים אלה. ככל שמלאים  ולזהירות  שמיים 
חיים אותם יותר, לא פוגמים בהם חס ושלום ולא ממעטים את דמותם על ידי שום דבר, וזו 
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השמירה הגדולה ביותר. תכונתו של משה רבנו היא: "בכל ביתי נאמן הוא" )במדבר י"ב, ז(. גם 
אנו צריכים להיות נאמנים ולשמור על הטהרה והרוחניות שלנו, וזהו המבחן שעלינו לעמוד בו.

ח. עשיית המעשים מתוך הכרת ערכם

שאלה: איך אזכור שאני משרת את המטרה הגדולה בכל מעשה ומעשה, תוך כדי השגרה 
בחיי היום יום?

תשובה: בדרך כלל, עיקר הזיכרון אינו בשעת המעשה עצמו אלא דווקא לפני שבאים לעשותו. 
הלימוד והתפילה היומיומיים יוצרים מתח רוחני בריא והכרה בכך שמעשיך שייכים למטרה 
גדולה, וממילא נִנְסָך בך מרץ בשעת מעשה, והוא נעשה מתוך הכרת ערכו. אין צורך בהכרח 
זה  לפעמים  אחר,  במקום  או  בצבא  שעושים  ופעולה  פעולה  כל  לפני  ייחוד'  'לשם  לומר 
מלאכותי ואז אין זה מעורר באמת את האדם לערך המעשה. ככל שהאדם שוקד יותר על 
דברים  לעשות  צורך  לו  ואין  בטבעיות  ופועל  חי  הוא  כך  אידיאלים,  ומלא  תורה  מלא  היותו 

מלאכותיים לשם כך.

שאלה: אם כן, משמעות ההכרה בערך המעשים היא שעליי לעשותם באופן הטוב ביותר?

תשובה: אכן, יש לעשות את העבודה באופן הטוב ביותר ובמסירות, וזהו הביטוי המעשי של 
ההכרה באידיאל. המסירות לעשות את העבודה היטב היא הביטוי לכוונות הגדולות ולאידיאל 
מסירות,  ובלי  טוב  פחות  עבודתו  את  ועושה  נחלש  אדם  אם  מהם.  מלא  שהאדם  הגדול 
משמעות הדבר היא שהאידיאל אינו חי בו. הדבקות השלמה במטרה הגדולה של החיים היא 

בכך שאדם מונע ממנה כל הזמן: בתפילתו, בתורתו, ובעבודת ד' שלו, וממילא גם במעשיו. 

על חנוך כתוב שהיה תופר מנעלים, ועל כל תפירה ותפירה היה מייחד ייחודים )מדרש תלפיות 
ערך 'חנוך' ומקורו בספר עשרה מאמרות לרמ"ע מפאנו(. ואומרים בשם רבי ישראל סלנטר, 
לגרא"א  )מכתב מאליהו  כמו שצריך  בדיוק  לעשות את הסנדל  הוא  ביותר  הגדול  שהייחוד 
דסלר, כרך א, קונטרס החסד עמ' 34(. אני חושב שרבי ישראל סלנטר בא להוציא מהמחשבה 
שייחוד ייחודים הוא חשיבת מחשבות עליונות בלי שהן מביאות לידי עשיית המעשה כראוי. אם 
אדם חושב מחשבות אידיאליות אודות חשיבות עשיית הסנדל, אך אינו שם לב איך יש לעשות 
את הסנדל עצמו, האידיאל אינו באמת חי בו. צריכים לתקן את הסנדל כראוי, וצריך לעשות 

את כל עבודתנו היטב.

ערכם  בהכרת  שלו  וההתמלאות  האדם  מיראת השמיים של  שנובע  הבריא  הרוחני  המתח 
רוצה  שהוא  כיוון  היטב.  אותה  ולעשות  בטבעיות  לעבודה  להתמסר  לו  גורמים  דברים,  של 
מאוד בטובת עם ישראל ובהצלחת צבא ההגנה לישראל ובהצלחת המשימה, הוא עושה את 

העבודה כראוי. 

שתהיה סייעתא דשמיא בכול!


